
"רְאֵה אָנכֹיִ נתֵֹן לפְִניֵכםֶ הַיוּםֹ ברְָּכהָ וקְּללָהָ"

מעשה אחד של האדם יכול להכריע את כל העולם לכף זכות או לכף חובה

ּוםֹ  התורה הקדושה אומרת לנו בפרשת השבוע "רְאהֵ אנָכֹיִ נתֵֹן לפִנְיֵכםֶ הַי
ברְָּכהָ וקְּללָהָ" הקב"ה מצווה את משה רבנו לקחת את שנים עשר השבטים 
וללכת בין שני ההרים, הר גריזים והר עיבל להעמיד שישה שבטים על הר 
אחד ושישה שבטים על הר שני ולמטה היו הכהנים והלווים שהיו אומרים את 

הברכות והקללות, ארור לצד אחד וברוך לצד שני.

יחיד  בלשון  רְאהֵ  מתחיל  הפס'  מובן,  לא  דבר  נראה  בפסוק  נתעמק  אם 
וממשיך לפִנְיֵכםֶ בלשון רבים, ידוע שהתורה מדקדקת דקדוק גדול בכל 

המילים בתורה ופה יש דבר לא מדוקדק, אם התורה אומרת "ראה" בלשון 
יחיד שתמשיך "לפניך" בלשון יחיד ואם התורה אומרת בלשון רבים "לפניכם" 
שתאמר גם "ראו" בלשון רבים, אם כך למה התורה מתחילה פה ראה בלשון 

יחיד וממשיכה לפניכם בלשון רבים?

אלא אולי חשבנו לפרש ולומר כך, הגמרא אומרת )קידושין מ.( לעולם יראה 
אדם עצמו כאילו חציו חייב וחציו זכאי עשה מצוה אחת אשריו שהכריע עצמו 
לכף זכות עבר עבירה אחת אוי לו שהכריע את עצמו לכף חובה וכך גם פסק 
הרמב"ם )הל' תשובה ג, ד(. היצר הרע מנסה להכניס את האדם למחשבה 
ומציאות שכל מה שקורה איתו בחיים, הוא אדם קטן ביותר, לא מעלה ולא 
יצר  גורע. מתי שהאדם עומד בפני החלטות בחיים,  ולא  מוריד, לא מוסיף 
הרע מכניס בליבו של האדם שאז מה אם יעשה עבירה מי יראה אותו ומי ידע 

ממנו, נותן לו הרגשה שהוא קטן ואף אחד לא ישים לב לזה.

אבל התורה אומרת לנו שלא כך, זו עצת היצר הרע ותמיד יראה האדם את 
העולם כמו שני מאזניים חצי חייב וחצי זכאי, הכל עומד חצי בחצי וכל עם 

ישראל תלוי במאזניים. עשה מצוה קטנה ביותר אז הטוב יורד למטה ויותר 
חזק ועשה דבר גדול למען כלל עם ישראל, עשה ח"ו עבירה הוריד את 

המאזניים לצד שני לצד הלא טוב והחריב וקילקל את הכל.
על פי זה נבין, משה רבנו הולך לשני ההרים ושם את השבטים שישה שישה 
ואומר  טוב, משה מדקדק  לא  וקללה משקל  טוב  ואומר להם ברכה משקל 
רְאהֵ בלשון יחיד שהאדם יסתכל שהוא לבד אבל לפִנְיֵכםֶ לשון רבים, אתה 
אחד אבל לכל אחד יש משקל במאזניים לטוב ולרע להוריד או להרים והאדם 
יכול לשנות את הכל, זה מה שמשה רבנו מלמד את עם ישראל, כל מעשה 
של האדם לוקח לא רק אותו לבד, אלא את כל העולם לטוב או את כל העולם 

לרע.

קודם תספור את עצמך, קודם תסתכל על עצמך, קודם תראה מה אתה עושה, קודם תראה איך אתה עושה, קודם תסתכל על עצמך, על 
המהות שלך, על החיים שלך, על ההתנהגות שלך ואחרי כן תספור אחרים. אחרי כן תסתכל מי טוב, מי לא טוב, מי עשה, מי לא עשה. 

 תראה מה אתה, אל תחשוב שאתה תמיד הכי טוב, תסתכל על עצמך ואח"כ תשפוט ותדון את האחרים. 
הקב"ה בע"ה יעזור לנו שניכנס לחודש אלול עם עבודת המידות חזקה ונעבור את חודש אלול בקדושה ובטהרה. "הִכוּןֹ לקְִרַאת אֱלהֶֹיךָ 
ישְִרָׂאֵל" )עמוס ד, יב(, נכין את עצמנו לחודש אלול, בןֶּ אָדָם מַה לךְָּ נרְִדָםּ קוםּ קְרָא בתְַּחֲנונּיִם, צריכים להתחיל להתעורר, שנגיע לכ"ה 

באלול, לכנס הגדול בהכנעה, להיות כלי קיבול ליום הזה. ולהכין את עצמנו, כ"ה באלול זה היום שהקב"ה התחיל לברוא את העולם, "אֵת 
ָמַיםִ, ואְֵת הָאָרֶץ" )בראשית א, א( וכו' וכו', עד יום ראש השנה, שאז הקב"ה ברא את אדם הראשון וזה הַיוּםֹ הֲרַת עולֹםָ, הַיוּםֹ יעֲַמִיד  הַשּׁ

פָּט כלָּ יצְורֵּי עולֹמִָים.  במִַּּשְׁ



מְצוַהֶּ  אָנכֹיִ  אֲשֶׁר  אֱלהֵֹיכםֶ  ה'  מִצוְתֺ  אֶל   ּ שְׁמְעו תִּ אֲשֶׁר  הַברְָּכהָ  "אֶת 
אֶתְכםֶ הַיוּםֹ"

הכוח הגדול של השמיעה הראשונה שהאדם שומע

ּוםֹ  הַי לפִנְיֵכםֶ  נתֵֹן  אנָכֹיִ  "רְאהֵ  ישראל  לבני  אומר  הקב"ה  השבוע  בפרשת 
אז  טובה  בדרך  ונלך  נשמע  אם  תִּשְׁמעְוּ"  אשֲׁרֶ  הַברְָּכהָ  אתֶ  וקְּללָהָ.  ברְָּכהָ 
אז תהיה  נלך בדרך טובה  ולא  טוב, אם ח"ו לא נשמע  ויהיה  תהיה ברכה 
קללה. צריך להקשות קושיה למה התורה אומרת "אשֲׁרֶ תִּשְׁמעְוּ" צריך לומר 
"אשר תעשו" השורה האחרונה זו העשיה, השמיעה היא בהתחלה, קודם 
האדם שומע ובסוף הוא עושה את מה שעושה. אם כך למה התורה אמרה 
אשר תשמעו ולא אשר תעשו, למה התורה שמה את הדגש על השמיעה 

של הדברים?

אלא אולי אפשר לפרש ולומר יסוד גדול, אנשים מזלזלים בכוח של השמיעה, 
לפעמים השמיעה יכולה להשפיע השפעה עצומה שאין כדוגמתה. השורש 
של כל דבר בחיים הוא השמיעה, אדם שיודע לשמוע ולקבל את השמיעה 

יש לו כוח עצום וגדול.

המשנה אומרת )אבות ב, ח( רַביִּ יהְושֹֻׁעַ בןֶּ חֲננַיְהָ אשְַׁרֵי יולֹדְַתּוֹ, השבח הגדול 
של רבי יהושע בן חנניה אשרי האמא שילדה אותו, מסופר על אימו שהיא 

גרמה לו שיהא חכם, שהייתה מחזרת על כל בתי מדרשות שבעירה 
שיהיה  שבמעי  הזה  העובר  על  רחמים  בקשו  מכם  בבקשה  להם  ואומרת 
אותו  מביאה  הייתה  שאימו  ו(  א,  )יבמות  מספרת  בירושלמי  והגמרא  חכם. 
בעריסה לבית הכנסת כדי שאוזניו ידבקו בדברי תורה אפילו שהוא לא מבין, 
העיקר שישמע דברי תורה וישפיע עליו השפעה גדולה ביותר. כך גדל רבי 
יהושע בן חנניה להיות אחד התנאים הגדולים בעם ישראל, שעוד מקטנותו 

הנפש שלו הייתה מקבלת רק דברי תורה ודברים רוחניים.

שהאדם  מתי  בטוב,  וחזקה  מרוממת  שלו  הנפש  טוב,  שומע  שאדם  מתי 
שומע דברים לא טובים והנפש שלו ניזונת מדברים רעים, יש בה שורש רע 

וכוחות רעים ביותר.

מסופר על אחד הצדיקים הגדולים שהיו בעם ישראל ה"בני יששכר", בזמן 
שהנכד שלו היה קטן הבני יששכר היה לוקח אותו ומלמד אותו קבלה, סודות 
של קבלה סודות של דברים גדולים וקדושים. אנשים שראו שכך הרב מלמד 
את הנכד שלו קבלה, אמרו לו הרב צדיק וקדוש אבל הילד קטן, למה אתה 

מלמד אותו דברים של קבלה כשהוא עוד לא יודע לקרוא ולכתוב, קודם 
שילמד את היסודות של התורה חומש משנה וגמרא, אחרי כן שילמד קבלה.

ילֶדֶ למְהָ הואּ  אמר להם הבני יששכר המשנה אומרת )אבות ד, כ( הַלוּמֹדֵ 
דומֹהֶ לדְִיוֹ כתְובּהָ עלַ ניְרָ חָדָשׁ. והְַלוּמֹדֵ זקֵָן למְהָ הואּ דומֹהֶ לדְִיוֹ כתְובּהָ עלַ 

ניְרָ מחָוקּ. אולי עכשיו הנכד שלי לא מבין מה שאני מסביר לו בדברים של 
הקבלה, אבל הוא שומע את זה וזה נמצא כבר בנפש שלו חזק ביותר, יעברו 
הימים והשנים ומתי שילמד את זה יהיה לו קל כי הוא שמע את זה כבר פעם.

הכל  תִּשְׁמעְוּ"  "אשֲׁרֶ  והקללה  לנו את הברכה  נותן  גדול, הקב"ה  יסוד  וזה 
נמצא בהתחלה, השורש של הכל והכוח הגדול נמצא בשמיעה הראשונה 

שהאדם שומע.

 שאלה: 
כבוד הרב רציתי לשאול, אני בעלת תשובה ב"ה, מכסה את הראש ומשתדלת בכל מה שצריך. כולי חיה באמונה שמשיח יכול להתגלות 

כל רגע אבל יש לי צער גדול שהבנים שלי, אחד חייל והשני בן שבע עשרה, כל היום מתעסקים בהבלים, טלפונים, סרטים, משחקים, ואני 
 ממש מפחדת שח"ו הם לא יגאלו אתנו ויקרה להם משהו רע. 

 תשובה: 
תדעו צדיקה, הסבא שלני רבי משה אהרון פינטו היה כל יום שישי נכנס למטבח והיה מערבב את הסירים. והסבתא הצדקת היתה אומרת 

 לו, למה אתה נכנס למטבח? אתה צדיק וקדוש )רבי משה היה מלאך השם צבאות(, מה אתה מערבב את הסירים? 
הוא אמר לה, אני מתפלל על הילדים שלי כשאני מערבב שהאוכל שהם אוכלים, מתי שיאכלו האוכל יכנס לפה שלהם ויכנס בהם יראת 

שמיים ואהבת השם. ה"חפץ חיים" מתי שגדל, לקח את התהילים של אמא שלו ובכה ואמר, אם אמא שלי לא הייתה בוכה בתהילים 
 האלה, לא הייתי החפץ חיים. 

הברכות של אמא שוברות שערי שמיים, הדמעות של אמא שבוכה ומתפללת על הילדים שלה, לדמעות של האמא יש כוח גדול ביותר, 
 הדמעות של האמא שוברות שערי שמיים. 

מָע נהְִי בכְּיִ תַמְרורִּים רָחֵל מְבכַהָּ עַל בנָּיֶהָ" )ירמיה לא, יד( אמא שבוכה על בניה שיחזרו בתשובה, בסוף הם חוזרים בתשו ־"קולֹ ברְָּמָה נשְִׁ
בה. התפילות של האמא הם ברזלים ששומרים ומגינים, כל תפילה של האמא יש לה כוח גדול ביותר. תמשיכי להתפלל עליהם בסוף הם 

ילכו בדרך השם.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



בחודש אלול האדם יכול להשלים ולתקן את כל המצוות הלא 
שלימות שעשה במהלך השנה

צריך לדעת את המעלה של חודש אלול כי מתי שהאדם יודע ומעריך דבר, 
הוא נותן לו ערך גדול. מתי שהאדם לא יודע את העומק של הדבר והמהות 
אומרת הגמרא  לכן  ומאבד את הכוח שלו.  לא מעריך את הדבר  הוא  שלו, 
)שבת י:( אמר רב הנותן מתנה לחבירו צריך להודיעו, אדם שנותן לחבר שלו 
מתנה צריך ליידע אותו את הערך של המתנה שהיא יקרה ועולה הרבה כסף 
צריך להסביר מה הכוח שיש  גדולות,  ויכולות  מיוחדות  סגולות  או שיש לה 
במתנה. כי ברגע שיש לאדם דבר והוא לא יודע את ערכו, הוא לא יודע איך 

להשתמש במה שיש לו.

ברבות הימים והשנים התרגלנו שחודש אלול זה חודש שתוקעים בשופר, 
אומרים סליחות אחרי כן יש את ראש השנה מבקשים סליחה אחד מהשני, 
יום שכולם בחרדה, אחרי כן חוזרים לשגרה ולחיים הרגילים,  יום הכיפורים 

אבל זו טעות חמורה שאין שני לה ועצת היצר הרע.

וגדולים  כוחות עצומים  בו  מיוחד שיש  חודש  זה  אלול  צריך לדעת שחודש 
דורשים  כל חודשי השנה. רבותינו הקדושים  זה לא עוד חודש כמו  ביותר, 
ואומרים שארבעים יום מהיום הראשון של חודש אלול עד יום כיפור הן כנגד 
ארבעים סאה המידה של המים שצריכה להיות במקווה, כל רגע וכל שעה 
בימים אלו זה כמו חלק מהמים שבמקווה שטובלים בו וידוע שמקווה שחסר 
בו קצת מהכמות מים שצריכה להיות, המקווה פסול. כך גם אם מפספסים 

שעה בחודש אלול, אז מפספסים את הכשרות של המקווה.

החודש הזה הוא חודש מיוחד של מחילה וסליחה, שכל רגע מהרגעים של 
ישראל חטאו  וחלק מהטהרה של האדם. מתי שבני  זמן  הוא  הזה  החודש 
בחטא העגל, זה היה זמן קשה ורע שהקב"ה רצה למחוק את עם ישראל 
מהעולם ולהקים עם אחר במקום עם ישראל, אבל משה רבנו עמד והתפלל, 
לשמיים  רבנו  כשעלה משה  באלול  א'  ביום  מהקב"ה.  מחילה  וביקש  בכה 
לבקש סליחה על עם ישראל ולרצות את הקב"ה, בני ישראל בארץ כל יום 
והיו  בעגל  מה שחטאו  על  וכפרה  מחילה  ומבקשים  ליבם  את  שוברים  היו 

תוקעים בשופר.

"סלָחְַתִּי  רבנו  למשה  אמר  הכיפורים, הקב"ה  יום  שזה  ביום הארבעים  ואז 
כדְִּברֶָךָ" )במדבר יד, כ( ומאז, הזמן הזה של חודש אלול נהיה זמן של כפרה 
הרעים  הדברים  כל  את  ולטהר  לסדר  עצמו  על  עובד  אחד  שכל  ותשובה 

שעשה במשך כל השנה.

בזמן הזה האדם יכול לשנות את הכל, זה זמן שהמהות שלו היא מהות של 
שינוי וזה טמון בכל רגע בימי חודש אלול שיש זמן לתקן ולשנות את כל מה 
שעשינו במשך כל השנה כולה. יש גם מצוות ומעשים טובים שעשינו אבל 
לא בלב שלם וככה הם לא יכולים לעלות לפני הקב"ה, אדם שהולך וקונה 
למלך מתנה והמתנה לא שלימה אי אפשר לתת למלך מתנה לא שלימה, זה 
ביזיון גדול. אדם שנותן למלך שעון מקולקל זה דבר חמור וביזיון למלך שיכעס 

־מכך, צריך לתת שעון טוב שעובד ולא שעון מקולקל. אדם שנותן למלך תמו
נה, צריך לתת תמונה שלימה ולא עם זכוכית שבורה.

זה זמן לתקן את כל המתנות שנתנו, אם נתנו מתנה תפילה או לימוד תורה 
ידוע מה  אלול.  חודש  זה  ולהשלים את הכל  לתקן  הזמן  לא שלמים,  שהם 
שמובא בגמרא )פסחים לד.( לול קטן היה בין כבש למזבח במערבו של כבש, 

ששם היו זורקין פסולי חטאת העוף. בבית המקדש היה מקום ליד המזבח 
כמו לול קטן שבו היו שמים ושומרים את כל הקורבנות שהיו באים להקריב 

והיה בהן פסול.

כמו  בשמיים,  גם  יש  כך  בארץ  למטה  שיש  כמו  הקדושים  רבותינו  אומרים 
שבארץ היה לול קטן שבו היו שמים את כל הקורבנות הפגומים והפסולים, 
כך גם בשמיים יש את המזבח הגדול שמיכאל המלאך עומד ומקריב את כל 

קורבנותיהם של עם ישראל, כל מצוה וכל מעשה טוב שאדם עושה מיכאל 
המלאך מקריב אותו לפני הקב"ה ואם האדם עשה מעשה או מצוה לא 

שלמים  הלא  הדברים  כל  את  בשמיים  הזה  בלול  אותו  שומרים  שלימים, 
שהאדם עשה.

הדברים  כל  את  שלו  מהלב  ומוריד  תשובה  עושה  כשהאדם  אלול  בחודש 
ונדבק בקב"ה, אז הקב"ה לוקח מהלול הזה את כל המצוות הלא  הקשים 
ובלי  לקב"ה  בלי אהבה  למד  התורה שהאדם  את  שלימות שהאדם עשה, 
יראת השם, וכך הקב"ה מוסיף על הלול את האות א' שמסמלת אלופו של 

עולם, את הקב"ה ומהלול נהיה אלול.

ונהיה  א'  האות  את  שמוסיפים  אלול  בחודש  שעושים  והתיקון  זו התשובה 
"אֲ'ניִ לְ'דודִֹי וְ'דודִֹי לִ"י" )שה"ש ו, ג( בחודש זה בהכנעת הלב מתקנים 

ומשלימים את כל מה שעשינו במהלך השנה כולה, את כל התפילות הלא 
יעלו  לא בשלימות, שכך  הטובים שעשינו  והמעשים  את המצוות  שלימות, 
ויקריב אותם אשה  ידי המלאך מיכאל  לפני הקב"ה בערב ראש השנה על 
את  לתקן  אלול  בחודש  עצמו  על  יעבוד  אחד  כל  גדולה.  בשלימות  להשם 
עצמו, להכניע וליישר את עצמו ואז כך יתקן את כל המצוות שיעלו לנחת רוח 

שלימה לפני הקב"ה.

עִי" בחודש הרחמים והסליחות, אפילו גזירה רעה ח"ו נגזרה  ידע אדם סוד גדול, שכל מי שאומר מזמור כ"ז בתהילים "לדְָודִ ה' אורִֹי ויְשְִׁ
עליו מן השמיים, בכוח מזמור זה לבטל הגזרה.

עִי" וכו' מר"ח אלול עד אחר שמחת תורה   וכן מובא בסידור האר"י )סדר כוונות ר"ח אלול( וז"ל, כל האומר מזמור כ"ז "לדְָודִ ה' אורִֹי ויְשְִׁ
ערב ובוקר דבר יום ביומו, אזי הוא מובטח שמוציא שנותיו בטוב ויערב לו, ואפילו גזירה רעה כתובה על האדם מן השמיים יכול לבטל, 

ומעביר מעליו כל המקטרגים וכו', ויוצא בדימוס זכאי בדין.



 רבי יואל טייטלבוים מסאטמר

יש סיפור גדול על רבי יואל מסאטמר, מסופר על ה"דברי יואל" מסאטמר, 
שהוא אמר לבנות מחוץ לניו יורק מקום לילדים של התלמוד תורה, ששמה 

ילכו ללמוד או בחופש ארבעה חודשים לעשות קאמפ ששמה הילדים, 
הבחורים הצעירים, שמה ילמדו תורה וככה ארבעה חודשים בשנה כל 

 הילדים הולכים למקום הזה. 
הילדים התחילו להיות שם שנה ראשונה, שנה שניה, שנה שלישית, בשנה 

השלישית האדם שהיה שכן של אותו מקום של הילדים היהודים, גוי, בא 
לרב של התלמוד תורה, של החדר, ואמר לרב, תדע לך שמתי שהילדים 

הגיעו לפה מניו יורק הם היו חצופים ומתנהגים בחוצפה עצומה שאין 
כדוגמתה. כל חודש שעבר, כל חצי שנה שעברה, הרגשתי שהילדים נהיו 

יותר נוחים, יותר רגועים, יותר קדושה, יותר פשטות, יותר ענווה, יותר מידות 
 טובות. 

אותו רב הלך לרבי יואל וסיפר לו את זה. אמר לו רב יואל, היצר הרע של 
אמריקה זה יצר הרע של גאוה, של חוצפה, של תאוה, זה היצר הרע של 

המקום וכמה שהתרחקו מהעיר והיו סביב התורה והקדושה, הכוח של 
התורה שלמדו מיתקו את המקום והנערים לאט לאט נהיו יותר עם יראת 

שמיים, יותר הכניעו את המקום, יותר הכניעו והכניסו אוויר של קדושה ושל 
 ארץ ישראל לתוך המקום. 

כמו שהגמרא אומרת )ברכות ח.(, אמרו ליה לרבי יוחנן איכא סבי בבבל, 
האם יש זקנים בבבל או אין. מחלוקת, האם יש מבוגרים, כי כתוב )דברים 

ּ ימְיֵכםֶ ויִמיֵ בנְיֵכםֶ עלַ הָאדֲָמהָ", דווקא בארץ ישראל יש  יא, כא( "למְעַַן ירְִבוּ
אריכות ימים, בחוץ לארץ אין אריכות ימים. אז הוא תירץ ואמר לו, שבגלל 
שמשכימים ומערבים לבתי כנסיות, גם בחוץ לארץ יש אריכות ימים. מתי 

שהאדם משכים ומעריב, אדם שנמצא בחוץ לארץ והוא נמצא סביב התורה 
והקדושה ונמצא בקדושה ובטהרה, אז גם בחוץ לארץ הוא עושה את זה 

 כמו ארץ ישראל.  
אז כך האדם צריך לדעת, מי שחי חיים שלו בלי תורה, בלי קדושה, הוא יכול 

להתדרדר לכל דבר לא טוב. אם אין תורה ואין קדושה, אפשר להתדרדר 
לכל דבר לא טוב, אבל אם יש תורה ויש קדושה ויש יראת שמיים והאדם 

סביב התורה והקדושה, הוא מכניע את היצר הרע ומוריד אותו מטה מטה 
 והוא מקדש כל דבר קדוש.  

יש סיפור על רבי יואל מסאטמר, רבי יואל מסאטמר היה קדוש וחכם וטהור 
וטוב ומיוחד ולא היה מעלות ומדרגות יותר גדולות מהמדרגות של רבי יואל, 

רבי יואל זה היה מלאך השם צבאות רבי יואל היה. ומסופר שרבי יואל 
מסאטמר באחד הימים בא אליו אחד מהראשי ישיבות של סאטמר ואמר 
שיש איזה בחור בישיבה, לא לומד, לא עושה כלום, לא מתנהג טוב ולא 

כלום וצריך לזרוק אותו מהישיבה. הוא לא מתאים למסגרת, הוא לא טוב 
 לישיבה, צריך לזרוק אותו מהישיבה. 

רבי יואל מסאטמר אמר לראש ישיבה, אל תזרוק אותו, עכשיו זה פסח, זה 
חופש, זה בין הזמנים, זה פסח, תלך לבחור בצורה אישית ותבקש ממנו 

לנקות את כל הישיבה מהחמץ לפסח. ראש הישיבה הלך לבחור אמר לו, 
רבי יואל אמר תנקה את החמץ של פסח, את כל הפנימיה. הבחור שמע 

 רבי יואל אמר, הלך לפנימיה ניקה את כל החמץ. 
עבר פסח, אותו תלמיד בא לישיבה, אותו ראש ישיבה לא שם לב, התלמיד 

נבלע בתוך הישיבה ולאט לאט התלמיד התחזק ועלה והתעלה ועלה 
והתעלה, עד שהיום הוא ראש ישיבה ואחד הגדולים של הרבנים שיש 

באמריקה. והדבר הזה מילד שהיה גבולי ומקולקל לזרוק אותו מהישיבה, 
ממצווה של לנקות את הישיבה ולעשות עזרה בישיבה, עלה והתהפך 

 ונהיה היום אחד הפוסקים באמריקה. 
לפעמים הנשמות של הילדים יש להם איזה מחסום שהמחסום הזה הוא 

מחסום של הילדים ומחסום של ההורים, מחסום של דבר לא טוב. יש 
מצבים שהראש ישיבה צריך לקחת את התלמיד ולקרב אותו ולעשות אותו 

 יד ימין שלו, לעשות אותו חלק ממנו, ובזה לקרב אותו. 
בכאלה מצבים צריך לדעת, אם התלמיד מקלקל ילדים אחרים, זה כמו 

תפוח רקוב בתוך ארגז, אז זה בעיה, זה סיפור אחר. אם התלמיד לא 
מקלקל, אז תקרבו את התלמיד ותתנו לו ממש תפקידים בתוך הישיבה, כל 
מיני עניינים שיגע ויעשה בתוך הדברים וככה לקרב אותו ולשבור אותו, כי 

 ברגע אפשר לאבד תלמיד. 

יש סיפור גדול על ה"דברי יואל" רבי יואל מסאטמר שאפשר ללמוד ממנו 
הרבה מוסר, מסופר שפעם אחת נסע במנהטן בניו יורק במונית, בעל 

המונית נהג גוי הדליק שירים בקול של אשה ששרה. רבי יואל אמר לגבאי 
שיגיד לו לכבות, אבל הנהג מונית אמר שהוא רוצה לשמוע ולא רוצה 

לכבות. כל הדרך היו שירים של אותה אישה ואיך שהגיעו לבית, רבי יואל 
הוריד את הבגדים ואמר לגבאי מיד שישרוף את הבגדים. הגבאי שאל את 

רבי יואל למה לשרוף אותם, הם כמעט חדשים. אמר לו רבי יואל משום 
שבבגדים האלה שמעתי דברים לא טובים וזה ישפיע השפעה רעה לכן 

תשרוף את זה.


